
88498471ايرانشهر

 دو ش��نبه 6 ش��هريور 1396 | 6 ذي الحجه 1438 |10| روزنامه جوان |  شماره 5174 

سرعت توس�عه تهران در 
يك دهه گذشته موضوعي 
اس�ت كه نبايد در دوره جديد مديري�ت آن را ناديده 
گرفت. پايتخت اي�ران نيازمند برنامه ه�اي راهبردي 
و عملياتي اجرايي اس�ت ت�ا بتواند خ�ود را در زمينه 
ارتقاي زندگي شهرنشيني به سطح ساير كلانشهرهاي 
پيش�رفته جه�ان برس�اند. اين ام�ر محق�ق نخواهد 
ش�د مگر آنكه زيرس�اخت هاي ش�هري و پروژه هاي 
عمراني همچون گذش�ته س�رعت گي�رد. اينكه گفته 
ش�ده اس�ت 45 هزار ميلي�ارد توم�ان ب�راي تكميل 
پروژه هاي نيمه كاره اين ش�هر نياز اس�ت را مديريت 
جديد بايد به عنوان يك فرصت مدنظ�ر قرار دهد و با 
برنامه ريزي و س�رمايه گذاري از ميزان سرعت توسعه 
نكاهد چراكه ش�هر يك موجود زنده اس�ت و نيازمند 
توس�عه دائم�ي در همه بخش هاس�ت. دراي�ن زمينه 
معاون برنامه ريزي و توسعه ش�هري شهرداري تهران 
سياست ها و برنامه هاي مديريت گذشته را پرحاشيه و 
شهردارمحور، مديرمحور و غيرمشاركتي،  نامسئولانه 
و بدون پيوس�تگي دانسته اس�ت و بر غفلت از عوامل 
تعيين كننده نهادي از ويژگي هاي مسلط الگوي توسعه 
در گذشته كلانشهر تهران تأكيد كرده است. حال بايد 
ديد برنامه ريزي هاي ارائه شده از سوي مديريت جديد 
ش�هري چگونه ش�هر و نيازهاي آن را برآورده خواهد 
ساخت تا تهران در ميان س�اير كلانشهرهاي در حال 
توسعه عقب نماند. بايد توجه داشت كه نگاه درآمدي 
به شهر تهران از س�وي دولت ها پاشنه آشيل توسعه و 
پيش�رفت پايتخت در س�ال هاي متمادي بوده است. 

  
 بر همگان آش��كار اس��ت كه نبود منابع درآم��دي پايدار 
تهران را آسيب زا كرده است، اتكا به فروش تراكم و افزايش 
عمودي ش��هر در نبود كمك ه��اي دولت و س��اير منابع 
درآمدي پايدار، ش��هر را به گونه اي به س��وي مس��ائل و 
مشكلات سوق داده اس��ت. حال بايد ديد مديريت جديد 
شهري كه از ظرفيت دولت و مجلس همسو برخوردار است 
در سه و نيم س��ال باقي مانده شهر را به چه سمت و سويي 

هدايت خواهد كرد تا شهر پويايي و سرزنده بودن خود را 
حفظ كند و شهروندان در سايه ارتقاي زندگي شهرنشيني 
به آسايش و آرامش برسند. در اين زمينه معاون برنامه ريزي 
و توسعه شهري شهرداري تهران در تشريح عناصر محوري 
توس��عه به تجلي هدفمندي و عقلاني��ت در روند تدوين 
برنامه براي جامعه اشاره كرد و افزود: براي تهران نمي توان 
برنامه اي جدا از فرآيندهاي ملي پيش بيني كرد به شكلي 
كه بايد در هر برنام��ه اي كه تدوين مي ش��ود ملاحظات 
آمايش��ي را در نظ��ر گرفت و ب��ه رونده��اي كلان توجه 
جدي داشت. بي ترديد سياس��تگذاري ها نبايد محدود به 
سياستگذاري هاي قيمتي باشد. امري كه ظرف سال هاي 
گذشته مورد غفلت قرار گرفته، توجه به اصلاحات اساسي 
و تغيير در قواعد حكمراني بوده است. شهر يك مجموعه 
متعامل اس��ت و با دولت، محيط پيراموني، جامعه مدني، 

بخش خصوصي و مردم در تعامل قرار خواهد گرفت.
  تشكيل كارگروه هاي 17 گانه براي پايتخت 

حجت ميرزايي، معاون ش��هردار تهران در تش��ريح آنچه 
تا كنون در روند تدوين برنامه پنج س��اله سوم شهرداري 
ته��ران انجام گرفته اس��ت، گفت: تعيين م��دل مفهومي 
و مباني نظ��ري مرتبط با تدوين برنامه پنج س��اله س��وم 
شهرداري تهران انجام شده است و همچنين سازماندهي 
و هماهنگي، تعيين ليست بلندي از موضوعات شهر تهران 
در قالب تشكيل كارگروه هاي 17 گانه، تعيين كلان روندها 
و پيشران هاي مؤثر بر شهر تهران، مطالعه تطبيقي تهران و 
كلانشهرهاي جهان و جمع آوري اسناد بالادست و پشتيبان 
برنامه در روند تدوين برنامه پنج ساله سوم شهرداري تهران 
انجام خواهد شد. وي درباره روند تدوين برنامه پنج ساله 
س��وم ش��هرداري تهران، گفت: تدوين برنامه هاي توسعه 
پنج س��اله براي ش��هرداري تهران در ابتدا به عنوان يك 
الزام قانوني تعيين شده است، اما عوامل ديگري همچون 
ش��تاب و پيچيدگي تغييرات، ضرورت هاي برنامه ريزي، 
آش��فتگي هاي محيطي كه بر روند توس��عه ش��هر تهران 
تأثيرگذار است، عدم قطعيت ها، تحولات اقتصاد منطقه اي 
و همچنين بلايا و حوادث و تغييرات محيطي باعث خواهند 
شد كه براي حركت به س��مت توسعه برنامه ريزي دقيقي 

انجام شود. وي افزود: توسعه ش��هري فرآيندي يكپارچه، 
فراگير و برخوردار از پيوندهاي منطقه اي و ملي است. در 
اين ميان مفهوم توس��عه يك فرآيند مستمر و يك مفهوم 

سيستمي، انساني و ارتباطي محسوب مي شود. 
وي اف��زود: آسيب شناس��ي روند توس��عه ش��هر تهران و 
همچنين برنامه هايي كه در گذش��ته تدوين ش��ده اند در 
مرحله اول انجام ش��د و همچنين ارزياب��ي ميزان تحقق 
برنامه هاي جامع و تفصيلي ش��هر تهران نيز به طور دقيق 
انجام شده است اما در روند اين بررس��ي ها آنچه در شهر 
تهران در قالب نظام برنامه ريزي ها مغفول مانده است شامل 
تفاوت نهاد برنامه ريزي و ارتقاي استقلال، توانمندسازي 
و تجهيز آن به نظام آمار و اطلاعات مورد نياز در س��طوح 
كلانشهر تهران و تكامل آن در سطوح پايين تر بوده است.  
ميرزايي در بخش ديگري از صحبت هاي خود با اشاره به 
تمركزگرا بودن برنامه توسعه شهر تهران در گذشته تأكيد 
كرد: ش��هردارمحور، مديرمحور و غير مش��اركتي بودن، 
 نامس��ئولانه بودن، نداشتن پيوس��تگي و غفلت از عوامل 
تعيين كننده نهادي از ويژگي هاي مسلط الگوي توسعه در 

گذشته كلانشهر تهران بوده است. 
  خلأ جزئي نگري و فقدان آينده نگري

مع��اون برنامه ريزي ش��هرداري تهران تأكي��د كرد: نظام 

برنامه ريزي نيز ب��ا دغدغه هايي همچ��ون تمركزگرايي، 
تفصيل گراي��ي، فق��دان تعري��ف توس��عه، جزئي نگري و 
فقدان آينده نگري مواجه بوده است. وي افزود: متأسفانه 
در گذش��ته منابع اصلي درآمدهاي ش��هر تهران توسط 
س��ازندگان بناها تأمين مي ش��د، به ش��كلي كه به جاي 
پرداخت عوارض توس��ط 9 ميليون نفر تم��ام هزينه هاي 
ش��هرداري توس��ط 200 تا 250 هزار نفر تأمين مي شد. 
به اين ترتيب در ش��هر تهران شاهد اس��تقرار يك اقتصاد 
سنتي نابرخوردار از فناوري هاي نوين بوديم كه امروز بايد 
با يك پارادايم شيفت از اقتصاد ساخت و ساز به يك اقتصاد 
نوين حركت كنيم. معاون شهردار تهران گفت: بي ترديد 
بايد براي تأمين منابع مالي شهرداري تهران از مشاركت 
مردم استفاده كنيم. نه اينكه به جاي اين مشاركت تأمين 
مالي ش��هرداري تهران از طريق تعدادي از سازندگان و از 
محل عوارض ساخت و س��از صورت گيرد؛ چراكه همين 
حوزه باعث بروز بيشترين فس��ادها خواهد شد. ميرزايي 
ناپايداري را از روندهاي مس��لط بر درآمدهاي شهرداري 
ظرف سال هاي گذشته خواند و افزود: امروز براي تكميل 
پروژه هاي نيمه كاره شهر تهران به 45 هزار ميليارد تومان 

نيازمند هستيم. 
  افزايش 50 درصدي سهم شهرداري ها از ماليات 

بر ارزش افزوده !
 چندي پيش نيز معاون عمراني وزير كش��ور با اش��اره به 
تصويب لايحه درآمدهاي پايدار شهرداري ها در كميسيون 
كلانش��هرها گفت: در صورت تصويب اين لايحه در دولت 
سهم شهرداري ها و دهياري ها از ماليات بر ارزش افزوده از 

33 درصد به 50 درصد افزايش پيدا مي كند. 
سيد محمد علي افشاني در نخستين اجلاس پنجمين دوره 
شورايعالي اس��تان ها به تصويب لايحه درآمدهاي پايدار 
شهرداري ها در كميسيون كلانشهرها اشاره كرد و افزود: 
اين لايحه در كميسيون كلانشهرها بررسي و مصوب شد. بر 
اين اساس اميدواريم كه اين لايحه در دولت نيز به تصويب 
برسد تا سهم شهرداري ها و دهياري ها از ماليات بر ارزش 

افزوده از 33 درصد به 50 درصد افزايش پيدا كند. 
وي با اشاره به اختيارات شورايعالي استان ها براي ارسال 
طرح و لايحه به مجلس و دولت گفت: راهي براي ما جهت 
اداره امور درس��ت مردم به جز ش��وراها نيست اما شوراها 
بايد قدم اول را بردارند و اعتماد مردم را هر روز نس��بت به 
خودش��ان افزايش دهند كه اين قطعاً عامل موفقيت آنها 

خواهد بود. 
  توسعه شهري با برنامه ريزي عملياتي

بايد توجه داشت تهران ش��هري 10 ميليوني است كه بار 
مسائل و مشكلات ساير شهرهاي بزرگ وكوچك را نيز به 
دوش مي كش��د. به دليل نبود مديريت يكپارچه ش��هري 
بسياري از درآمد هاي اين كلانشهر از ماليات و انواع عوارض 
به اشكال مختلف به جيب دولت مي رود و حتي مديريت 
شهري بعضاً بخشي از درآمد خود را نيز صرف ارائه خدمات 
به دس��تگاه هاي دولتي مي كند.  درحقيقت بس��ياري از 
مسائل و مشكلات اين ش��هر در گذشته به دلايل مختلف 
فقط در ميان دولت ها دست به دست شده است. نبود منابع 
درآمدي پايدار مش��خص، بي توجهي دولت ها به توس��عه 
زيرساخت ها، پرداخت نكردن س��هم حضور دستگاه هاي 
دولتي در ش��هر، نگاه صرفاً درآمدي دول��ت به پايتخت و 
ساير مسائل و مشكلات دست به دس��ت هم داده است تا 
مسائل و مشكلات پايتخت نشينان مضاعف شود. تهران از 
يكسو نيازمند برنامه كلان منطبق با برنامه هاي توسعه اي 
كشور است و از س��وي ديگر نيازمند استقلال درآمدي از 
همه فعاليت هاي درون منطقه اي و برون منطقه اي است 
تا بتواند به س��رعت توس��عه اي خود بيفزايد و بر مسائل و 

مشكلات چيره شود. 

از ابت�داي دولت يازده�م، يكي از دغدغه هاي مس�ئولان 
دولتي س�اماندهي ش�هر ته�ران و حت�ي تقس�يم آن به 
چندين فرمان�داري يا بخش�داري بود تا بتوانن�د بر نحوه 
اداره اين ش�هر نظارت كنند. در يك زمان هم بحث انتقال 
پايتخت به شهرهاي ديگر گزينه روي ميز دولتمردان بود 
تا با تمركززدايي از اين كلانش�هر بار هزين�ه اداره تهران 
را كاه�ش داده و در ص�ورت وق�وع ح�وادث غيرمترقبه 
بتوانن�د به اين ش�هر ب�دون قاع�ده امدادرس�اني كنند. 
زماني كه بحث ساماندهي ش��هر تهران بر سر زبان مسئولان 
دولت تدبير و اميد قرار گرفت، از آن به عنوان يك اهرم كنترلي 
بر بلندپروازي هاي شهردار سابق تهران استفاده مي كردند و در 
مناظره هايي كه در اين خصوص بارها در رسانه ملي اجرا شد، 
موافقان و مخالفان با انگ سياس��ي كاري به نقد اين راهكار كه 
از سوي وزارت راه و شهرسازي براي نخستين بار مطرح شده 

بود، مي پرداختند. 
  

اما اين ايده و راهكار كه هنوز در مراحل چكش كاري كارشناسان 
و نگاه دولتمردان قرار دارد، در حال بررسي و جلسات ساماندهي 
تهران بزرگ به رياست معاون اول رئيس جمهور با هدف اجراي 
قانون امكان س��نجي انتقال مركز سياس��ي و اداري كش��ور و 
ساماندهي و تمركززدايي از تهران، در حال برگزاري است. آنچه 
مسلم است، اين است كه به رغم تأكيد دولت به اجراي اين طرح 
اما همچنان با وجود مطالعات چند س��ال اخير هنوز مسئولان 
دولتي به شناخت كلي از اين ابرشهر دست نيافته اند و به همين 

دليل نيز نتوانسته اند قانون امكان سنجي انتقال مراكز سياسي و 
اداري را در تهران اجرايي كنند به همين دليل است كه اسحاق 
جهانگيري اعلام مي كند: در وهله نخست نيازمند برخورداري 
از شناخت دقيق و جامع الاطراف نسبت به تهران بزرگ است و 
پس از آنكه شناخت دقيقي از تهران بزرگ حاصل شود حتماً 
قادر خواهيم بود ساماندهي شهر تهران را نيز بهتر انجام دهيم. 
آنطور كه معاون اول رئيس جمهور مي گويد در حال حاضر دو 
راهكار روي ميز دولت براي اجراي اين قانون وجود دارد؛ يكي 
انتقال پايتخت و ديگري ساماندهي منطقه شهري تهران بزرگ 

كه لازم است دبيرخانه شورا هر دو ديدگاه را مورد بررسي دقيق 
و علمي قرار دهد و براي تصميم گيري نهايي به جلسه شورايعالي 
ارائه كند.  مسئولان دولتي به خوبي مي دانند كه ساماندهي شهر 
تهران به معناي آن است كه بايد براي همه مسائل تهران بزرگ 
يعني تهران و مناطق اطراف آن چاره انديشي كنيم و البته به اين 
امر نيز واقف هستند كه س��اماندهي تهران محدود به مناطق 
22 گانه اين شهر نيست و براي حل مشكلات تهران لازم است كه 

تصميماتي براي شهر تهران و پيرامون آن اتخاذ شود. 
بررسي هاي كارشناسان نش��ان مي دهد تهران با وجود آنكه از 

امكانات بيشتري نسبت به ساير استان ها برخوردار است اما از 
مسائل متعددي نيز رنج مي برد و به همين دليل لازم است تا 
تصميمات راهگشايي از سوي مسئولان گرفته شود تا هم سطح 
كيفيت زندگي در تهران ارتقا پيدا كند و هم مشكلات موجود 
برطرف شود.  اسحاق جهانگيري بر اين باور است كه آيين نامه 
ساماندهي تهران بزرگ بايد به س��رعت تدوين و نهايي شود و 
براي اين كار لازم است هماهنگي لازم ميان دستگاه هاي مرتبط 

با محوريت وزارت راه و شهرسازي ايجاد شود. 
در حال حاضر در جلسه ساماندهي شهري تهران بزرگ وزراي 
راه و شهرسازي، نيرو، صنعت، معدن و تجارت، اطلاعات، رئيس 
س��ازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري، رئيس 
سازمان حفاظت محيط زيست، شهردار تهران،  رئيس شوراي 
شهر تهران و برخي نمايندگان مردم تهران در مجلس شوراي 

اسلامي حضور دارند. 

مسئله انتخاب بین انتقال پايتخت و ساماندهي شهري
تصوير شهر در شبكه های مجازي
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پيرايش و هرس درختان معابر پايتخت 

ته�ران ب�ا وج�ود آنك�ه از امكانات 
بيش�تري نس�بت به ساير اس�تان ها 
برخوردار است اما از مسائل متعددي 

نيز رنج مي برد

تهران ش�هري 10 ميليوني است كه بار 
مسائل و مشكلات ساير شهرهاي بزرگ 
وكوچك را نيز به دوش مي كشد. به دليل 
نبود مديريت يكپارچه شهري بسياري 
از درآمد هاي اين كلانش�هر از ماليات و 
انواع عوارض به اشكال مختلف به جيب 

دولت مي رود

نبود منابع درآم�دي پاي�دار تهران را 
آس�يب زا كرده اس�ت، اتكا ب�ه فروش 
تراكم و افزايش عمودي ش�هر در نبود 
كمك هاي دولت و ساير منابع درآمدي 
پاي�دار، ش�هر را ب�ه س�وي مس�ائل و 

مشكلات سوق داده است

 مضاعف شدن مشكلات شهري 
با نگاه درآمدزايي دولت به پايتخت 

برنامه ريزي مديريت جديد توسعه شهري را به كجا خواهد برد؟ 

  گزارش شهری

   ازشهر
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عمران شهری

در 10 سال گذشته استفاده از سازه هاي بتني نسبت به سازه هاي فلزي 70 درصد 
رشد داشته اما هيچ كدام دليل بر مقاوم بودن سازه اي بر سازه ديگر نيست بلكه در 
استفاده از سازه ها طراحي مناسب و نحوه اجرا مهم است.  با اين وجود كارشناسان 
معتقدند سازه های بتنی به دليل افزايش وزن ساختمان در زلزله نيروی بيشتری 
متحمل می شوند در مقابل سازه های فلزی با مشكل افت مقاومت با افزايش عمر 

روبه رو نيستند.
مهندس رضا حيدريون، عضو سازمان نظام مهندس��ي كشور گفت: در دهه 70 تا 
80 ساخت و سازها به سمت استفاده از س��ازه هاي فلزي رفت، قوانين شهرداري 
نيز در استفاده از اين سازه ها سختگيري زيادي نداشت؛ اما در سال هاي اخير نوع 
استفاده از سازه ها در س��اخت و ساز تغيير كرده و به س��مت استفاده از سازه هاي 

بتني رفته است. 
رشد سازه ها در 10 سال گذشته بيش از 70 درصد به سمت سازه هاي بتني بوده در 
صورتي كه سازه هاي فلزي كمتر از 5 درصد استفاده شده است اما هيچ كدام دليل 
بر مقاوم بودن سازه اي بر سازه ديگر نيس��ت بلكه اگر طراحي مناسب باشد و اجرا 

باكيفيت باشد، هم سازه فلزي هم بتني مي تواند مقاومت يكساني داشته باشد. 
  سازه های بتنی نقدينگی كمتری می خواهد

رئيس انجمن صنفي مهندسان عمران ش��هر تهران گفت: به نظر مي رسد در اين 
سال ها سرمايه گذاري و جذب سرمايه اهميت داشته است و به ساختمان به عنوان 
كالاي سرمايه اي توجه شده اس��ت. در س��ازه هاي بتني نقدينگي كمتري صرف 
مي شود و به صرفه تر است.  وي درباره تفاوت اسكلت فلزي و بتني گفت: سازه هاي 
بتني در آتش سوزي ها مقاوم تر از سازه هاي فلزي هستند البته سازه هاي فلزي را 
هم مي توان در برابر آتش سوزي مقاوم كرد اما اين كار هزينه هاي خود را دارد، اما به 
طور كلي سازه هايي كه پوشش ضعيفي داشته باشند در برابر آتش سوزي مقاومت 
كمتري دارند. در مقايسه اين دو سازه عوامل ديگري مثل منطقه جغرافيايي، مصالح 
و خوردگي نيز تأثير دارد. بايد ديد كه اين نوع س��ازه در كدام منطقه جغرافيايي 
نصب مي شود.  حيدريون تأكيد كرد: نكته كليدي در كيفيت ساخت و ساز سازنده 
نوع سازه است پس در ساخت ساختمان نيز مثل يك كالا صلاحيت افراد سازنده 
مهم است؛ وقتي سرمايه گذاران وارد صنعت ساخت و ساز مي شوند جاي بهره بردار 

را مي گيرند. 
وي گفت: در روند ساخت و ساز، قوانين به درستي مشخص است و آيين نامه هاي 
كنترل ساختمان و قانون نظام مهندس��ي كه قانون خوبي است وظايف ارگان ها و 
سازمان ها را مشخص كرده است اما به درستي اجرا نشده است. از سال 76 با اجراي 
قانون نظام مهندسي، طراحي ها به درستي رو به انجام است اما بعد از طراحي كار 
اجرا مهم است. وي افزود: سازمان هاي شهرداري و وزارت راه و شهرسازي در كنار 
سازمان نظام مهندسي نقش كنترلي دارند اما در سال هاي اخير تكليف قانوني كه 
به عهده شهرداري تهران نهاده شده است براي اجراي ساختمان توسط مهندسان 
ذيصلاح به درس��تي عملياتي نش��ده اس��ت. در حال حاضر براي ساختمان هاي 
بالاي 2000 متر مجري ذيصلاح اس��تفاده مي ش��ود كه عملًا كمتر از 10 درصد 
ساختمان هاي تهران را ش��امل مي شود و عملًا س��اختمان ها به وسيله افراد فاقد 

صلاحيت ساخته مي شود. 
  4400 هكتار از شهر تهران بافت فرسوده است

حيدريون گفت: در حال حاضر 4400 هكتار از مس��احت ش��هر ته��ران در بافت 
فرسوده قرار گرفته است، در وضعيت فعلي 400 هزار واحد مسكوني با سازه فلزي 
غيرمقاوم هس��تند بنابراين مقاوم سازي بافت هاي فرس��وده در دستور كار دولت 
دوازدهم است و دغدغه جدي دولت است تا به س��مت اصلاح روند بافت فرسوده 

پيش برويم كه البته اين مقدمه اي براي باكيفيت تر شدن ساخت و سازهاست. 
  بيمه كيفيت ساختمان بايد الزامي شود

 مهندس تورج فرهادي قائم مقام معاونت شهرس��ازي و معماري شهرداري تهران 
تصريح كرد: آنچه در نوع سازه در ساخت و ساز بسيار مهم است توجه به جزئيات 
در اجراي سازه هاي فولادي و بتني و توجه به اتصالات است بنابراين ما در پي اين 
هستيم كه ترتيبي اتخاذ شود كه حضور مجري براي تمام ساختمان ها الزامي شود.  
فرهادي درباره مقاوم سازي س��اختمان ها نيز گفت: بيمه كيفيت ساختمان بايد 
الزامي شود البته اتفاقات خوبي در حال انجام است و از بيمه مركزي پيگير موضوع 
هستيم. حضور ناظران و مجريان به نحوي كه بر كيفيت ساختمان تأثيرگذار باشد 
كه به شناسنامه فني خوب برسيم، نبوده است. شهرداري، سازمان نظام مهندسي 

و وزارت راه و شهر سازي بايد در اين زمينه همكاري داشته باشند.

 سازه فلزي در برابر زلزله مقاوم تر است 
يا سازه بتني؟


